
Protokol z zebrania Zarzadu Fundacji
Dziedzictwa Polskiego w Afryce Poludniowej

Houghton, 24 Stycznia 2007r.

1.Powitanie

Zebranie otworzyl A. Kiepiela, witajac czlonkow Zarzadu oraz dziekujac J
Bartosiewiczowi za goscine.

i.Bartosiewicz podal smutna wiadomosc, ze wlasnie zmarl w Polsce slynny
<./ reportazysta, Ryszard Kapuscinski. Poinformowal tez 0 kilku istotnych
danych dotyczacych dzialalnosci Wydzialu Promocji Handlu i Inwestycji.
Od momentu wejscia RP do Unii Europejskiej obroty miedzy naszymi
krajami znacznie wzrosly. Przez wiele lat wynosily ok. 100-120 milionow
dolarow. Za rok 2005-343 million~ dolarow (170mln-Afryka Pld.,
173mln-RP), za 11miesiecy 2006r.-470-480 mln dolarow. Polska teraz
znacznie wiecej importuje. Ponadnarodowe firmy bezposrednio kieruja
strumien pieniedzy do obu krajow. Ostatnio saldo wynioslo 30 mln dolarow.

2. Odczytanie protokolu z ostatniego zebrania Zarzadu przez sekretarz, L
Wierzbicka.

2a. Dyskusja

A. Romanowicz chcial przedyskutowac artykul zamieszczony w
grudniowym numerze "Komunikatu" Zjednoczenia Polskiego w
Johannesburgu. Artykul dotyczyl wystawy poswieconej bohaterowi 2 wojny
swiatowej, Karolowi Benedyktowi Jaroszynskiemu. Po dwoch i pol roku
autorka artykulu, B. Kukulska, powrocila nagle do tematu swastyki ,ktory
byl przedyskutowany i wyjasniony. Flaga hitlerowska zostala zdobyta przez
naszego bohatera w brawurowym ataku na czolg niemiecki pod Tobrukiem i
byla jednym z wielu eksponatow wystawy Fundacji Dziedzictwa Polskiego
w Afryce Pld. Tymczasem wystawa,zaprojektowana przez A.Romanowicza
i wykonana wspolnie z duszpasterzem polonijnym, ks. St. Lipskim, zostala
okreslona w artyku~e mianem nazistowskiej.



M Kukulski zaproponowal przeniesc te dyskusje do ostatniego punktu
zebrania: Wolne wnioski.

A.Romanowicz przemowil z kolei w imieniu A. Krzychylkiewicz. Nie
czuje sie ona usatysfakcjonowana mediacja ze strony Prezydenta
Fundacji, A. Kipieli, i nadal domaga sie od J. Cort przeprosin. J. Cort
odmowila wszelkiej dyskusji na ten temat, stwierdziwszy, ze to ona
zostala obrazona. Ma na to raport z pieczeciami policji, nie idzie jednak z
tym do sadu. A Kiepiela uznal zwiazek sprawy z Fundacja za
przypadkowy. A Krzychylkiewicz moze zlozyc skarge do Komisji
Rewizyjnej Fundacji.
Z kolei J. Cort przedstawila w imieniu B. Kukulskiej aneks do protokolu
z zebrania Zarzadu z dniu 17 lutego 2006r. B. Kukulska prosi w nim 0

wykreslenie zdania: " A. Romanowicz zauwazyl, ze ostatnie wybory w
Radzie Polonii I ich zakwestionowanie przez B. Kukulska w Senacie
bardzo zle wplynely na opinie 0 polonii poludniowoafrykanskiej w
Polsce.". A. Romanowicz nie zgodzil sie na wykreslenie swojego zdania
z protokolu. Zostalo zapisana to, co powiedzial.
Wyjasnienie B. Kukulskiej, ze wybory w Radzie Polonii nie zostaly
zakwestionowane przez nia osobiscie, ale przez Zarzady pieciu
organizacji, zostalo zapisane pod protokolem z dnia 17 lute go 2006r. w
dniu 30 czerwca 2006r., bezposrednio po zebraniu, na ktorym wniesiono
poprawke, a kopia pisma do Senatu juz prawie od roku spoczywa w
teczce materialowej Fundacji.
Nastepnie J. Cort podala mnostwo kontrowersyjnych poprawek do
protokolu, z ktorych ostaly sie cztery.:

a) Do strategii, dzieki ktorym powiekszymy srodki dochodu, dodano
zapisy I darowizny;

b) Do apelu A.Romanowicza I J.Sadowskiego 0 poprawe naszego zycia
polonijnego dolaczono apel J. Cort 0 napietnowanie rasizmu I
antysemityzmu;

c) W zdaniu "Oczywiste jest, jak wiele dobrego dla wizerunku naszej
Fundacji przynioslo wydanie tych wsponiien w Polsce" zlikwidwano
wrazenie, ze ksiaz ka F. Sochy- Paprockiego zostala wydana w Polsce.
Zdanie brzmi teraz :"Oczywiste jest,jak wiele dobrego dla wizerunku
naszej Fundacji w Polsce przynioslo wydanie tych wspomnien".



d) Lista czlonkow Zarzadu, ktorzy nie pelnia zadnej z funkcji
wymienionych w Statucie (wg alfabetu): J. Cort, M. Kukulski, K.
Lech, H. Sulej.

lnne poprawki, dyskutowanie ktorych zajelo wiele cennego czasu, jak np.
czy J. Fastyn jest Prezesem Rady Polonii Afryka Poludnie, czy p.o. Prezesa
Rady Polonii, nie zostaly przez Zarzad zatwierdzone.
L. Wierzbicka okreslila zarzuty J. Cort jako absolutnie nieuzasadnione I
zaapelowala do niej 0 skorygowanie zachowania. Poradzila tez, by J. Cort
wczesniej zastanowila sie nad tym, co planuje powiedziec, poniewaz
protokoly sa odzwierciedleniem tego, co sie dzieje na zebraniach.

3. Finanse

Na koncie Fundacji jest R 30 21l.00 .Skladka roczna wynosi R 100. 00. A.
Kiepeela przypomnial, ze sa trzy osoby upowaznione do podpisywania
czekow:-on sam, A. Romanowicz I St. Wojtasik. Czek zawsze musi bye
podpisany przez dwie z tych trzech osob. St. Wojtasik upomnial sie 0 to, by
zawsze miec dokument, na co byla przeznaczona suma, np. decyzja, by
siostrom w Lyndhurst przekazac R 1500.00, a nie R 1000.00, zostala podjeta
w ostatniej chwili. A. Kiepiela stwierdzil, ze nagle wydatki konsu1tuje z
wiceprezydentami.J.Cort zasugerowala,by konsultacje te rozszerzyc na
pozostalych czlonkow Zarzadu. A. Kiepiela przypomnial, ze 97% wydatkow
bylo uzgodnionych na zebraniach Zarzadu, jedynie maly pro cent nie.
Musimy to poprawic. Skarbnik ma przygotowac potwierdzenie
uzgodnionych wydatkow.
A. Romanowicz poinformowal, ze zlozyl wniosek (w zalaczeniu) do
Stowarzyszenia "Wspolnota Polska" 0 dofinansowanie w r. 2007 na kwote
35 tysiecy zlotych. Dotad nie ma odpowiedzi.

Lista Czlonkow Fundacji.
Ustalono, ze czlonkami Fundacji sa ci, ktorzy zaplacili skladki za ostatni
rok, czlonkowie honorowi i czlonkowie wspierajacy.Oto lista czlonkow:

1) Marian Bark
2) M. Basiak
3) Ewa Clayton
4) J. Cort
5) F. Dedenczuk



---- ----------------------------------

6) St. Doncer
7) Jadwiga Dub1a
8) Zbigniew Dziembowski
9) Jacek Fastyn

10) Maryla Furtak
11) Zofia Gooch
12) W. Jarmolowicz
13) Ks. Inf. Dr Jan Jaworski
14) Maria Kaszynska
15) Andrzej Kiepiela
16) Komar
17) Jadwiga Kopec
18) Jan Kopec
19) Barbara Kozlowska
20) Kozlowski
21) Jerzy Krajewski
22) Agata Krzychylkiewicz
23) Zbigniew Krzychylkiewicz
24)Barbara Kukulska
25) Marek Kukulski
26) Elzbieta Kuhn
27) Krystyna Lech
28) Piotr Letowt- Vorbek
29) Ks. Stanislaw Lipski
30) Andrzej Marek
31) Barbara Marek
32) S. Marek
33) Miloslaw Masoj ada
34) J.M. Maczakowska
35) Andrzej Romanowicz
36) Krystyna Romanowicz
37) Jerzy Sadowski
38) Mira Sobczyk
39) Zbigniew Sobczyk
40) Henryk Sulej
41) Zofia Sulej
42) Stanislaw Szewczuk
43) Stanislaw Szostak



44) Andrzej Tlaga
45) Czeslawa Tlaga
46) Trojanowski
47) K. Trybus
48) Urszula Urban
49) Antoni Urban

50) Ludmila Wierzbicka
51) Stanislaw Wojtasik

AdS. Ewentualne zmiany w Statucie Fundacji
Zarzad zgodzil sie, ze czlonkowie honorowi maja prawo glosu. Dyskusja
wywiazala sie na temat zaslug, ktore kwalifikuja na czlonka honorowego,
kto ma prawo zglaszac kandydatury, czy wniosek ma przybrac forme
pisemna, czy ustna, jaki powinien bye czas skladania wniosku.
Ustalono, ze na nastepmym Walnym Zgromadzenju wyprowadzimy
zmiany w Statucie w sprawie czlonkow honorowych oraz w sprawie
proxi. Na ostatnim Walnym Zgromadzeniu przyjelismy glosy na pismie
od kilku czlonkow nieobecnych, ale pragnacych wziac udzial w
wyborach.

Ad6. Ustalenie programu dzialalnosci Fundacji w czasie kadencji
czerwiec 2006-czerwiec 2009.

A. Kiepiela przedstawil projekty niektorych czlonkow Zarzadu. L.
Wierzbicka zaproponowala:
a) zbieranie pamiatek i dokumentow;
b) organizowanie wystaw;
c) spis i restauracje grobow na polskiej dzia1ce;
d) pomoc finansowa dla polskich szkol w Johannesburgu, Pretorii i
Vanderbijlparku;
e) pomoc finansowa dla zespolu tanecznego:" Orzel Bialy".

A. Romanowicz przypomnial ,ze te propozycje pokrywaja sie z
wnioskiem, ktory zostal wyslany do "Wspolnoty Polskiej":
15 tys. zl jest przewidziane dla szkol, 7 tys. dla " Orla Bialego", 5 tys. na
Obchody Lotow nad Warszawe, pozostale pieniadze na wsparcie
dzialalnosci mlodziezowej oraz konserwacje obiektow, jak pomnik
Katynski, polska dzialka na cmentarzu, kaplica imuzeum w Oudtshoom.



St. Wojtasik, ktory jest czlonkiem organizacji "Kongropol", kierowanej
przez Ks. Inf. Dr.J. Jaworskiego, wypowiedzial sie w sprawie dzialki
polskiej na cmentarzu. Jest okolo 30 grobow do odrestaurowania. Koszt
wynosi R 5000.00 od grobu. M. Lyzwa przygotowuje plan lokalizacji
tych grobow. M .Kukulski zainteresowal sie, w jakiej kolejnosci beda
~ne odnawiane. Wg niego w pierwszej kolejnosci powinni bye ludzie
zasluzeni, takze ci, ktorzy nie maja rodziny.A. Kiepiela zasugerowal, ze
"Kongropol" powinien wystapic do Fundacji i do Ambasady RP z
konkretnymi propozycjami. St. Wojtasik ma sie zorientowac, w jakim
stadium zaawansowania sa p race komitetu. Po uzyskaniu tych informacji
Fundacja podejmuje decyzje 0 dofinansowaniu prac "Kongropolu".
J. Cort przedstawila projekt zorganizowania wystawy militarow polskich
w Muzeum Historii Militamej. W oparciu 0 ksiazki: "Bron wodzow I
zolnierzy.", "0 kawalerii polskiej" i " Polski mundur wojskowy"
przygotowala materialy na dyskach, ktore Muzeum Wojskowe ma
powiekszyc i laminowac.Wladze Muzeum zgodzily sie tez wynajac
bezplatnie kacik na permanentne polskie wystawy (na 5, 10, lub 20 lat).
J. Cort zaproponowala rowniez zorganizowanie przez Fundacje
koncertow: baletowego, pianistycznego (Prof. M. Drewnowski),
jazzowego (kontakt z prezesem Zwiazku Jazzmanow w Polsce, Markiem
Stryszowskim), poezji J.Twardowskiego (najnowszy program J.
Nowickiego). Zdaniem J. Cort powinnismy tez pokazac sie przed
wladzami poludniowoafrykanskimi, np. przy takich okazjach jak
Heritage Day ( 24.09).
A. Kiepiela stwierdzil, ze teoretycznie powinnismy brae udzial we
wszyskim, w praktyce jest z tym trudniej. Potrzebna jest nam lista prac
do wykonania przez Zarzad. Nie mozemy mylic rzeczy, ktore kazdy robi
indywidualnie z tymi, ktore zatwierdzamy jako plan pracy Zarzadu
Fundacji.
St. Wojtasik zaproponowal zorganizowanie biesiady, spotkania dla
wszystkich, imprezy, ktore przynioslaby dochod. K. Lech przedstawila
pomysl, zeby przylaczyc sie w maju do imprezy, ktora organizuje Unia
Stowarzyszen Polonijnych.
A. Kiepiela, podsumowujac, stwierdzil, ze on rowniez mial pomysl, by
co 2,3 lub 4 lata robic Zjazd Polonii, ale teraz uwaza, ze powinna to
przeprowadzic Rada Polonii, a Fundacja wlaczy sie do takiej imprezy
jako czlonek Rady Polonii.

Ad7) Czlonkostwo Fundacji w Radzie Polonii. A. Kipiela poinformowal
Zarzad, ze dzialajac z jego mandatu, zapisal Fundacje do Rady Polonii.
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Zostala oplacona skladka. W marcu ma sie odbyc Nadzwyczajne Walne
Zgromadzenie Rady Polonii, na ktore A. Kiepiela jest juz zaproszony.

Ad8) Korespondencja.
Nie wIfynely zadne listy do Fundacji.

Ad 9. Wolne wnioski
W tym punkcie a Romanowicz powrocil do sprawy artykulu B.
Kukulskiej na temat wystawy w Norwood. Stwierdzil, ze juz nie wie, jak
ma tlumaczyc niektorym ludziom, co to jest trofeum wojenne, ktore jest
przeciez dowodem upokorzenia wroga.
M. Kukulski i J. Cort nie zgodzili sie z nim. M. Kukulski powiedzial,ze
do B. Kukulskiej jako prezesa ZJednoczenia przyszli ludzie z prosba,
zeby zainterweniowala i doprowadzila do wyeliminowania flagi ze
swastyka z wystawy ..J. Cort stwierdzila, ze swastyka obrazila uczucia
Polakow. Byla swiadkiem, jak na zebraniu Zjednoczenia ludzie chcieli
prawie ze szybe wybic, zeby usunac swastyke sila.
Zdaniem L. Wierzbickiej A. Romanowicz nie powinien przejmowac sie
artykulem B. Kukulskiej, poniewaz ten artykul nie swiadczy
niekorzystnie 0 nim, ale 0 jego autorce. Nie jest w ogole wart, by go
dyskutowac na zebraniu Fundacji.
st. Wojtasik powiedzial, ze artykul zawiera nieprawde. B. Kukulska nie
zostala usunieta z Zarzadu Fundacji . Na Walnym Zgromadzeniu nikt nie
zglosil jej kandydatury.
A. Kiepiela uznal, ze nie bedzierry jako Fundacja reagowac w zaden

sposob na artykul B. Kukulskiej. Wg niego A.Romanowicz i B.
Kukuska sa winni niekonczacej sie rozgrywce.

Na zakonczenie L. Wierzbicka jako protokolantka dostala od J. Cort
karteczke. Cytat: "Droga Ludmilo. Prosze 0 pewne fragmenty "off
record". Jest to nie wymagajaca komentarza puenta do tego, co sie dzialo
na ostatnich dwoch zebraniach.
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